
چهرهحاشیه

پولاد امین -  شهروند|  اتفاق عجیبی بود. 
عجیب و البته غیرقابل باور. این که روز گذشته، 
درســت دو روز بعد از اعــام نامزدهای بخش 
بهترین فیلم نوزدهمین ســینمای ایران، بعد از 
این که رسانه ها و نشــریات کاغذی و مجازی بر 
ســر تعداد نامزدی های فیلم نفس نرگس آبیار 
و رقابتش با فروشــنده اصغر فرهــادی مانورها 
دادند؛ به یک باره مشــخص شــد که فیلم های 
نفس و برادرم خسرو ساخته احسان بیگلری با 
توجه به آیین نامه این دوره جشن، به علت نامزد 
نشــدن در بخش فیلمنامه یا کارگردانی امکان 
کاندیدا شدن در بخش بهترین فیلم را ندارند و 
بنابراین نام این دو فیلم از میان نامزدهای رشته 
بهترین فیلم جشن ســینمای ایران حذف شد. 
اتفاقی بزرگ بود و البته ناراحت کننده؛ حداقل 
بــرای تهیه کنندگان این دو فیلم شایســته اما 
حذف شده که می توانست جنجالی بزرگ را در 
جشن امســال به وجود آورد؛ از جنس اتفاقاتی 
از قبیــل حذف فیلــم دایــره در آخرین لحظه 
اعام جایــزه بهترین فیلم در جشــن دوازده - 
سیزده  سال گذشــته، اما دلجویی بهنگام تورج 
منصوری موجب شــد حداقل تا لحظه تنظیم 
این خبر جنجالی به آن معنــای خاص، فضای 
عمومی ســینمای ایران را در آســتانه جشــن 

متشنج نکند. 
برای کســانی که البته آیین نامه تازه جشــن 
ســینما را خوانده بودند، اما ایــن اتفاق چندان 
هم غیرقابــل پیش بینی نبود. درواقع اشــتباه 
اصلی این داستان، نه اعام حذف این دو فیلم، 
که اتفاقا نامزد کردن آنها در بخش بهترین فیلم 
بــود. در حقیقت تخلف یا ســهل انگاری اصلی 
نامــزد کردن ایــن دو فیلم در بخــش بهترین 
فیلم بود و نه حــذف آنها از رقابت در این بخش. 
یعنی نامزدهای نوزدهمین جشــن خانه سینما 
در شــرایطی اعام شدند که آشــکارا در اعام 
نامزدهای این بخش آیین نامه تازه و تغییریافته 
جشــن توســط برگزارکنندگان نادیده گرفته 
شــده یا این که حداقل به دقت مطالعه نشــده 

است.
 در شــرایطی که براســاس تبصره هشتم از 
آیین نامه جشــن نوزدهم خانه ســینما فیلمی 
می تواند نامزد بهترین فیلم جشن خانه سینما 

شــود که الزاما در بخش بهترین کارگردانی یا 
بهترین فیلمنامه و نیز دو شــاخه از سه شاخه 
تدوین، بازیگــری و فیلمبرداری نامزد شــده 
باشــد؛ پیداســت که از همان ابتــدا هم اعام 
نامزدی این دو فیلم - که هر دو نتوانسته بودند 
کارگــردان و سناریست شــان را نامزد دریافت 
تندیس های کارگردانی و فیلمنامه ببینند - در 
بخــش بهترین فیلم، اگر نــه تخلف که حداقل 

یک گاف بزرگ بوده است.
در این که نفس و برادرم خسرو دو تا از بهترین 
فیلم های  سال سینمایی اخیر )فیلم هایی که از 
31 خردادماه  ســال 1395 تــا همین تاریخ در  
ســال 1396 اکران عمومی شــده اند( هستند، 
شــکی وجود نــدارد. امــا فکر کنید در شــب 
اهدای تندیس ها اگــر به یک باره نام یکی از این 
دو فیلم به عنوان بهترین فیلــم بر زبان مجری 
می آمد، آیا این پرســش ایجاد نمی شد که این 
چه بهترین فیلمی اســت که نــه فیلمنامه اش 

جزو بهترین های  سال اســت و نه کارگردانش؟ 
این مشکلی اســت که در سال های اخیر بارها و 
بارها گریبان جشــنواره فیلم فجر را هم گرفته 
و اعتبار ســیمرغ هایش را زیر سوال برده است. 
فراموش نکرده ایم همین جشــنواره زمســتان 
گذشته را که ماجرای نیمروز درحالی به عنوان 
بهترین فیلم جشــنواره اعام شــد که سیمرغ 
کارگردانی به وحید جلیلوند برای بدون تاریخ، 
بدون امضا رســید و ســیمرغ فیلمنامه هم به 
کامبوزیا پرتــوی برای فیلم فراری. در رشــته 
بازیگــری نیز بازیگــران رگ خــواب و فراری 
برنده ســیمرغ شــدند و تدوین و فیلمبرداری 
نیز به تابســتان داغ رســید. از همــان فردای 
برگزاری اختتامیه جشــنواره ماجرای نیمروز 
زیر شدیدترین انتقادات رفت؛ تازه در شرایطی 
که در کارگردانی، ســازنده ماجرای نیمروز در 
بین کاندیداها قرار داشــت. اما به این بهانه که 
این فیلم که نه بهتریــن کارگردانی را دارد و نه 

فیلمنامه و بازیگــری و تدوین و فیلمبرداری را؛ 
چگونه به عنوان بهترین فیلم انتخاب می شود؟ 
ســیمرغ این فیلم زیر سوال رفت که حداقل در 
ظاهر بحق به نظر می رسید. این اتفاق را یک بار 
دیگر هم در همان سالی دیده بودیم که جدایی 
نادر از سیمین تمام جوایز اصلی را درو کرد، اما 
درنهایت ســیمرغ بهترین فیلم به جرم مسعود 
کیمیایی رســید که البته آن را با این توجیه که 
خواسته شــده از کیمیایی دلجویی به عمل  آید 
و سیمرغ های بحق داده نشده اش در دوره های 
قبل را به این نحو به او اهــدا کنند، این اتفاق با 

انتقادات چندان تندی مواجه نشد. 
به هرحــال، درحالی کــه به نظر می رســید 
این تصمیــم منطقی مبنی بر حــذف دو فیلم 
برادرم خســرو و نفس اعتراض و انتقاد خیلی ها 
را باعث شــود، تــورج منصوری بــا دلجویی از 
تهیه کننــدگان این فیلم ها اعــام کرد که این 
دو فیلــم براســاس تطبیق آیین نامه جشــن 
نمی توانستند به عنوان کاندیدای بهترین نامزد 
در لیست باشند. دبیر شــورای سیاست گذاری 
جشــن ســینمای ایران در ادامه ضمن اشاره 
به این کــه پنج فیلم دیگری کــه نامزد بهترین 
فیلم بودند جای خودشــان باقی ماندند؛ درباره 
فیلم های نفــس و برادرم خســرو گفت که هر 
دوی این فیلم هــا تهیه کنندگان عزیزی دارند و 

تردیدی در ارزش کار آنان نداریم. 
تورج منصوری درباره اشتباهی که در فهرست 
نامزد های بهترین فیلم به وجود آمده دلیل آن 
را قرائتی متفاوت از آیین نامه عنوان کرد و گفت: 
ما برای توجیه نیامدیم و قصد نداریم همه چیز 
را از اول تنظیم کنیم و در این زمان اساســنامه 
را تغییر دهیم، این اشــتباه پیش آمده نیز یک 

قرائت متفاوت بود که اصاح شد.
با این وصــف باید خبــر دو روز گذشــته را 
بدین شــکل تصحیــح کرد و گفــت که دختر 
رضا میرکریمی، رگ خــواب حمید نعمت الله، 
فروشــنده اصغــر فرهــادی، لانتــوری رضا 
درمیشــیان و ماجــرای نیمروز ســیدمحمود 
رضــوی نامزدهای بخش بهترین فیلم جشــن 
خانه سینما هســتند. البته تا این لحظه و مادام 

که اتفاق جدیدی رخ نداده است.

 میلاد درخشانی با »حرف بزن« آمد
دومین آلبوم باکام میاد درخشانی با نام »حرف 
بزن« توسط نشــر و پخش جوان منتشر شد.این 
آلبوم که آهنگسازی و تنظیم تمام قطعاتش بر عهده 
میاد درخشانی بوده، به گفته خالقش در کمتر از 
یک  سال به سرانجام رســیده و شامل 10 قطعه با 
نام های »بی وقفه«، »ببند چشمت را«، »خسته ام«، 
»باده کم کم«، »غم«، »قصه«، »حرف بزن«، »به 
هیچ سو«، »یک دم« و »عمر« دارد که چندی پیش 
قطعه »بی وقفه« از این آلبوم منتشر شده بود.این 
آهنگساز درباره آلبوم تازه اش می گوید: »طبیعتا 
در این آلبوم هم، سلیقه شخصی من که مخاطب 
هم با آن آشــنایی دارد، شــنیده می شود و تغییر 
عجیبی در کارهایم رخ نداده است؛ اما در تنظیم ها و 
رنگ آمیزی صوتی، سعی کرده ام متفاوت عمل کنم. 
هسته و پایه اصلی قطعات همانی است که در آلبوم 
»اشارات نظر« از من شنیده اید اما مسلما سایق و 
درونیات هر شخص در طول زمان تغییر می کند و 
بعد از تمام شدن آلبوم متوجه شدم که گذر زمان 
می تواند چه تأثیراتی روی روند آهنگسازی بگذارد. 
بشخصه با موسیقی این آلبوم، ارتباط نزدیکی برقرار 
کرده ام و فکر می کنم مخاطبانم هم می توانند با این 
آلبوم، همان ارتباط قلبی گذشته را برقرار کنند.« 
مراســم رونمایی از آلبوم »حرف بزن« روز جمعه، 
17 شهریور از ساعت 19 در »خانه فرهنگی رایزن« 

برگزار می شود.

 انتقاد از »نظارت های فلج کننده«
محمدحسین مهدویان که پیشتر اعام کرده بود 
قید ساخت فیلمنامه »لاتاری« را زده است، همچنان 
اصرار دارد کــه این فیلمنامه را جلوی دوربین ببرد.  
پس از پایان اکران فیلم سینمایی »ماجرای نیمروز«، 
محمدحسین مهدویان، نگارش فیلمنامه ای با عنوان 
»لاتاری« را آغاز و ســپس آن را به شــورای پروانه 
ساخت ارایه کرد. پس از بازبینی این فیلمنامه، اعضای 
شورای پروانه ساخت به دلیل حساسیت برانگیز بودن 
موضوع آن )قاچاق زنان ایران به کشورهای عربی( 
موافقت خود را با ساخت »لاتاری« اعام نکردند.در 
روزهای گذشته خبرهای غیررسمی در مورد احتمال 
صدور مجوز ساخت این فیلمنامه با تغییر تهیه کننده 
آن منتشر شد، اما گویا تغییر تهیه کننده این فیلم 
سینمایی موجب نشــده که اعضای شورای پروانه 
ساخت، راضی به صدور مجوز این فیلمنامه سینمایی 
شوند.محمدحســین مهدویان با انتشــار یکی از 
نوشته های ژان پل سارتر که گفته بود: » اگر یک فلج 
نتواند قهرمان ماراتن شود، خودش مقصر است.« در 
صفحه اینستاگرام خود نوشت: »من هم اگر نتوانم 
فیلمی را که بهش ایمان دارم بسازم، فقط و فقط و 
فقط خودم مقصرم.«مهدویان با حالتی کنایه آمیز از 
هشتگ »نظارت های فلج کننده« و »امید« استفاده 
کرده است و در پایان نوشته: »موانع همیشه هست، 

مهم این است که ناامید نشوم که نمی شوم.«

دریچه اتفاق

علی نصیریان، بازیگر نقش بزرگ آقا در فصل 
اول سریال »شــهرزاد« با بیان این که دلش برای 
بازی در این نقش تنگ شده، از داستان فصل دوم 
»شــهرزاد« انتقاد کرد و گفت شخصیت قباد در 
این فصل از نظر قصه با مشکاتی روبه رو است. او 
همچنین معتقد است شخصیت »عمه بلقیس« با 
بازی رویا نونهالی، نسبت به »بزرگ آقا« اثرگذاری 
کمتری بر روند قصه دارد و نتوانســته کنشگری 
برادرش را در فصل دوم این مجموعه داشته باشد.

علی نصیریان، بازیگر نقش »بزرگ آقا« که به 
اعتقاد بسیاری از مخاطبان و منتقدان، نبودش 
در فصل دوم سریال »شهرزاد« به چشم می آید، 
درباره فصل دوم این مجموعه پرطرفدار به میزان 
گفت: »فصل دوم این ســریال را به صورت کامل 
دنبال می کنم. در هر صورت من در فصل اول این 
مجموعه بوده ام و دوست دارم بدانم ادامه داستان 

به کجا خواهد کشید.«
این بازیگر قدیمی با اشاره به وجود برخی 

ایرادات در فصل دوم این سریال تأکید 
کرد: »به نظرم این سریال در فصل 
دوم بد نیست و داستان کار خودش 
را انجام می دهد اما آن کنشــگر 
اصلی کــه در فصل یــک وجود 

داشت در این فصل غایب بوده و جای 
خالی آن احساس می شود.«

نصیریان درباره ضعف های فصل دوم »شهرزاد« 
توضیح داده است: »کنشگر اصلی قسمت اول که 
در داخل خانواده و بیرون جامعه تأثیرگذار بود و 
به نوعی همه را تفتیش کرده و دســتور می داد، 

در فصل دوم نیســت. این شخصیت بر پا کننده 
بسیاری از آتش های داســتان در فصل یک 
بــود و حالا کــه حضور نــدارد، خلأ 
وجودی اش مشــخص شــده و از 
لحاظ کنشی تعادل داستان به هم 

خورده است.«
او همچنین به حضور بازیگران 
جدید در فصــل دوم این مجموعه 
اشــاره کرده اســت: »بازیگران دیگری 
به جای شــخصیت اصلی فصل اول به کار اضافه 
شــده اند اما هنوز جایگزینی بــرای این چنین 
شخصیتی وجود ندارد. شــخصیت عمه که در 
فصل دو اضافه شده تاش هایی را انجام می دهد 

اما نتوانسته آن قاطعیت و کنشگری برادرش را 
داشته باشد.«

بازیگر »میوه ممنوعه« با اشــاره به ناپختگی 
شخصیت داستانی »قباد« با بازی شهاب حسینی 
که این روزها با یکدیگر نمایــش »اعتراف« را به 
روی صحنه می برند، اضافه کرد: »شخصیت قباد 
نیز در فصل دوم گرفتاری ها و قصه هایی دارد و از 
نظرم قصه کلی کمی مشکل دارد. البته تا جایی 
که می شد کارشان را انجام داده اند و خدا را شکر 

مخاطب هم سریال را دوست دارد.«
نصیریان در پایان با اشاره به تجربه حضورش در 
فصل اول سریال »شهرزاد« گفت: »برای بازی در 
نقش »بزرگ آقا« خیلی دلتنگ هستم و این که 
برای من کار و تجربه بسیار خوبی بود. تا جایی که 
می دانم مقدمات فصل سوم شروع شده اما هنوز 

هیچ تماسی با من گرفته نشده است.«

انتقاد علی نصیریان از فصل دوم سریال »شهرزاد«

شخصیت قباد در فصل دوم مشکل دارد

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:18/00- 17/30

 ما دیگر با آداب مملکت
 آشنا هستیم

دوشنبه،  شامگاه  نعمت الله،  حمید 
۱۳ شهریور میهمان فریدون جیرانی 
در برنامه اینترنتی »۳۵« بود. نعمت الله 
در بخشــی از این گفت وگــو درباره 
نامزدهای جشن خانه سینما و این که 
جایزه بهتریــن کارگردانی از نظر او به 
چه کسی می رسد، گفت: »به »لانتوری« 
که نمی دهم، »فروشــنده« هم فیلم 
خوب و قابل دفاعی است؛ اما به نظرم 
»ماجرای  نــدارد.  بارزی  کارگردانی 
نیمروز« به نظــرم کارگردانی خوب و 
بهتری دارد و به آن جایزه را می دهم. 
در سایر رشــته ها هم به لیلا حاتمی، 
فرشاد محمدی و معصومه بیات جایزه 

می دهم.«
نعمت الله در بخشی از این گفت وگو 
درباره خواســته هایش از وزیر ارشاد 
جدید هــم گفت: »مــا کار زیادی در 
فیلمســازی بــا وزرا و وکلا نداریم، 
نخستین نکته این است که مزاحمت 
در کار ایجاد نکنند، مــا دیگر با آداب 
مملکت و خوب و بدها آشنا هستیم، 
گاهی می خواهند خودشیرینی کنند 
و ایراد الکــی می گیرند، دوم هر کاری 
می کنند برای ماهیت سینما باشد نه 
افراد، سوم اقدامات بنیادی که به بهبود 
اوضاع کمک کند را انجام دهند و آخر 
این که ایراد الکی نگیرند. مانند فردی 
که از »وضعیت سفید« ایراد گرفت و با 
همکاری آقای پورحسینی این سریال 

پخش شد.«
گفتنی است که در حال حاضر فیلم 
رگ خواب حمید نعمت الله روی پرده 
است که با موفقیت فراوانی هم مواجه 
شده اســت و همین چند روز گذشته 
بود که عنوان پرفروش ترین فیلم غیر 

کمدی سال را به دست آورد.

قابل قبول نیست که روحانی 
زورش نمی رسد

یکی از طولانی ترین ممنوع الکاری های 
حــوزه موســیقی به حســین زمان، 
خواننده موسیقی پاپ مربوط می شود 
که باوجود گذشــت ۱۵ ســال، هنوز از 
فعالیت رســمی اش در زمینه موسیقی 
ضمن  زمان  می شود.حسین  جلوگیری 
انتقاد از وضع نامشــخص خود در حوزه 
موســیقی روز گذشــته به ایلنا گفت: 
سابقه ممنوع الکار شدن من به ۱۵ سال 
قبل بازمی گردد. ماجــرا از اواخر دوره 
ریاســت جمهوری آقای خاتمی شروع 
شــد و عوامل موثر در این ماجرا نیز در 
دولــت اصلاحات نبــود؛ از همان زمان 
جلوی فعالیت مرا گرفتند.این خواننده 
پاپ افزود: بعد از ممنوع الکارشدنم این 
موضوع را در دولت های بعد نیز پیگیری 
کــردم. در دوره 8 ســاله دولت آقای 
احمدی نژاد من بارها به وزارت ارشاد رفتم؛ 
ولی هر بار به من گفتند ما نمی توانیم به 
شما مجوز بدهیم. من پس از بارها پیگیری 
در دولت آقای احمدی نژاد بالاخره ناامید 
و خسته شدم و کار را رها کردم؛ تا این که 
دولت آقای روحانی سر کار آمد و من باز 
امیدوار به این شــدم که می شود کاری 
کرد. از این رو چندین بار به وزارت ارشاد و 
دفتر موسیقی و معاونت امور هنری ارشاد 
مراجعه کردم که آنها همین پاسخ دوره 
احمدی نژاد را به من دادند.زمان در ادامه 
گفت: من پیگیری هایم را انجام می دهم و 
مطالباتم از آقای روحانی و دولتش را بیان 
می کنم؛ چون برای من قابل قبول نیست 
دولت در این مورد خــاص کاری نکند. 
حداقل انتظار من این اســت که وزارت 
ارشاد به  طور شفاف و واضح اعلام کند ما 
می خواهیم به شما مجوز بدهیم و مشکلی 
هم از نظر ما وجود ندارد ولی فلان نهاد یا 

سازمان جلوی این کار را گرفته است.

  

کاتکات

  نخســتین تصویر از حضور کیانو ریوز ســتاره فیلــم ماتریکــس در جدیدترین فیلمــش با عنوان 
سیبری منتشر شد.

  وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی با حضور در جشــنواره نمایش های آیینی و ســنتی، از مجلس شــبیه خوانی شــهادت میرزا ابوالقاسم 
فراهانی دیدن کرد.

  فیلم سینمایی »عشــق او آب حمام را به جوش می آورد« به عنوان نماینده سینمای ژاپن به بخش 
فیلم های خارجی زبان اسکار ۲۰۱۸ معرفی شد.
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نفس و برادرم خسرو به یک باره از بین نامزدها خط خوردند

شاید برای شما هم اتفاق بیفتد!
  توضیحات برگزارکنندگان جشن سینمای ایران نشان می دهد این جشن نمی خواهد به درد جشنواره فیلم فجر دچار شود

محمدحسین قاسمی،  تهیه کننده   نفس

خبر کوتاه بود: فیلم های »نفس« و »برادرم خسرو« از رقابت در بخش بهترین فیلم جشن خانه 
سینما حذف شدند.

چرا؟ چون هیچ کدام از این دو فیلم، کاندیدای بهترین کارگردانی و بهترین فیلمنامه نشده اند 
و این درحالی است که به عنوان نامزد بهترین فیلم از سوی صنف محترم تهیه کنندگان سینما 

انتخاب شده اند.
اتفاقا این نکته ای بود که مدام از سوی اهالی سینما و منتقدان فهیم از من پرسیده می شد که فیلم 
»نفس« با 10 نامزدی چرا در رشته های کارگردانی و فیلمنامه کاندیدا نیست و مگر کارگردانی 
همین خروجی خوب بخش های مختلف فیلم نیســت؟... اما گویی تعریف کارگردانی درحال 

دگرگون شدن است! نمی توانم از یاد ببرم که نظیر همین ماجرا برای فیلم شیار143 هم رخ داد. 
به نظر می رسد این دیده نشدن اتفاقی است که برای اکثر زنان ایرانی در اغلب کسوت ها از سوی 

هم صنف هایشان رخ می دهد؛ آنان زنان را نمی بینند یا دقیق تر بگویم: نمی خواهند ببینند.
سینما هم گویا از این ماجرا مستثنی نیست. نرگس آبیار برای فیلم هایش و علی الخصوص فیلم 
سومش »نفس« از جشنواره های مهم بین المللی، جایزه کارگردانی می گیرد اما در کشورش برای 
این فیلم ها حتی در این رشته کاندیدا هم نمی شود و کارگردانی فیلم »نفس« که به زعم بسیاری 
از منتقدان درخشان و خاقانه است، نادیده گرفته می شود. بی توجهی به فیلم ویایی ها ساخته 
منیر قیدی نیز مصداقی از این ماجراست. من به عنوان یک تهیه کننده از حذف فیلم »نفس« از 
بخش رقابت بهترین فیلم بی نهایت گله مندم اما پیش از آن اجازه بدهید به عنوان یک مرد و یک 

ایرانی و یک انسان از این اجحاف مکرر در حق زنان شکوه کنم. به زعم بنده مشکل این است.


